



လံာ်တၢ်မၤလိလိာ်ကဝိၤတၢ်မုၢ်လၢတဖၣ်

ဒ်သိးကဖျိထီၣ်ကွီအဂီၢ်, ကွီဖိတဖၣ်ကဘၣ်ဒီးန့ၣ်တၢ်မၤလိလိာ်ဒီးပၣ်ဖျိ ၂၂ ခြံးဒုး, လၢအပၣ်ယုၣ်လွံၤခြံးဒုးလၢ ဂ့ၢ်ဝိမၤလိပိညါဖဲတၢ်ဖျိထီၣ်ကွီအပတီၢ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးပိာ်ထွဲလိာ်သးအိၣ်ယုၣ်လၢဂ့ၢ်ဝိမၤလိပိညါအဂီၢ် မ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးလံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤလၢ ၉ ဒီး ၁၀ တီၤတဖၣ်, အမဲရကတၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးတၢ် ပတၢ်ပြုးလၢ ၁၁ တီၤအဂီၢ်, ဒီးတၢ်မၤလိန့ၣ်ကတီၢ်ယံာ်လံာ်တၢ်မၤလိတဖၣ်မၤသကိးတၢ်လၢတၢ်ပတၢ်ပြုးဒီးမ့ၢ် ကျိၤဖဲကွၢ်ကုၣ်သ့လၢ ၁၂ တီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သနါက့, ကွီဖိတဖၣ်ဟံးန့ၣ်တၢ်စိာ်ခိၣ်တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤအ လံာ်တၢ်မၤလိတဖၣ်လၢဂ့ၢ်ဝိမၤလိပိညါဒ်သိးကမၤပျဲက့ၢ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးလံာ်တၢ်မၤလိမ့တမ့ၢ်လံာ်လၢယုထမၤလိအိၣ် သ့အခြံးဒုးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကွီဖိလၢတဖၣ်လံာ်တၢ်မၤလိအခိၣ်ထံးခိၣ်ဘိလၢပျဲပျဲဘၣ်တဖၣ်တၢ်ကမၤမၤသကိးတၢ်လၢတၢ်မၤပျဲက့ၢ်ခြံး ဒုးအတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤတဖၣ်လၢကမၤပျဲက့ၢ်ခြံးဒုးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. အိၣ်သးလၢလံာ်တၢ်မၤလိလၢကွီဖိကဘၣ်လိၣ် မၤပျဲတဖၣ်အဖိခိၣ်, တၢ်မၤပျဲက့ၢ်ခြံးဒုးကဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်ခိၣ်ဖျိခိၣ်ဖျိထီၣ်အကျိၤအကျဲ, ဖဲတၢ်ကီၢ်ခါကွီအ ကတီၢ်, မ့တမ့ၢ်တၢ်သ့ၣ်န့ၣ်ဖးသိဖဲကွီန့ၣ်အကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးလံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤ ၁ (၁ ခြံးဒုး)

ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးလံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤစးထီၣ်သးလၢလၢအစိးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ပသိထီၣ်အခိၣ်ထံးက တၢ်အတၢ်လဲထီၣ်လဲထီ, ဆဲးသမံသမိးတၢ်ကရၢကရိလၢပျဲတဖၣ်, ဒီးယုထံၣ်န့ၣ်တၢ်ကုလဲၤမၤကပုၣ်ဘျးစ တဖၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဘၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်တၢ်မၤလိမၤဆူၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပျဲအကါဒိၣ်တဖၣ် လၢခိဆၢလိာ်သးယံာ်ခိၣ်တကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ်, တၢ်လဲလိာ်သးလၢထံၣ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤ, ဒီးတၢ်မၤ မ့ၢ်လၢတၢ်စူၢ်တၢ်န့ၣ်အကျိၤအကျဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်မၤလိလံာ်မၤဆူၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကိးဘၣ်ထွဲတၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးမ့ၢ် ဟီၣ်ကယၢအတၢ်ဆိကမိၣ်, ဂ့ၢ်ဝိမၤလိပိညါဖဲလၢအတၢ်ဂဲလိဒီးတၢ်ဟံးပနီၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ပၣ်ယုၣ်လၢတၢ်မၤလိ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးလံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤန့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးလံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤ ၂ (၁ ခြံးဒုး)

ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးလံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤ ၂ ဟ့ၣ်လီၤတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါလၢဟီၣ်ခိၣ်စးထီၣ်သးလၢ ၁၇၅၀ ဒီးဆဲးကဲထီၣ်သးတကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ်တုၤဆၢကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်တၢ်အိၣ်မံၤဘၣ်လိာ်သးသက့ တကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ်လၢအပၣ်ယုၣ်တၢ်မၤဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ဖဲဖိကဟၣ်, ကလုာ်ဂ့ၢ်ဝိသန့, တၢ်မၤလဲၤအိၣ် ကီၢ်သန့, တၢ်ဘၣ်ဂံၢ်ဂ့ၢ်လိာ်သး, ဒီးဖဲဖိကဟၣ်, ဒီးတၢ်ဘျးစလိာ်သးဒီးဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်မၤလိလံာ် မၤဆူၣ်ထီၣ်စ့ၢ်ကိးဘၣ်ထွဲတၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးမ့ၢ်ဟီၣ်ကယၢအတၢ်ဆိကမိၣ်, ဂ့ၢ်ဝိမၤလိပိညါဖဲလၢအတၢ်ဂဲလိ ဒီးတၢ်ဟံးပနီၣ်တဖၣ်မ့ၢ်ပၣ်ယုၣ်လၢတၢ်မၤလိ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးလံာ် ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤန့ၣ်လီၤ. ကီၢ်စံၣ် တၢ်ဒီးစဲးကဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်ဖဲလံာ်တၢ်မၤလိအံၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်အမဲရကတၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးပဒိၣ်ပုၢ် (၁ ခြံးဒုး)

ကီၢ်အမဲရက(US)တၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးပဒိၣ်စးထီၣ်သးလၢခိလန့ၣ်တၢ်ဖဲလံာ်ဒီးဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်ဘျးသဲးခိၣ် သ့ၣ်တဖၣ်လၢကီၢ်အမဲရကဒီးလူယုသ့ၣ်ညါပဒိၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်သးဒီးတၢ်ဖဲတၢ်မၤတဖၣ်လၢတၢ်ကွဲးလီၤဆူ တၢ်ဘျးသဲးခိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်တၢ်မၤလိပိညါထီၣ်ထံကီၢ်ပူၤဒီးထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ပသိထီၣ်, တၢ်ရူ လိာ်မုာ်လိာ်, ဒီးမ့ၢ်ကျိၤဖဲကွၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်လၢဆူဆူတၢ်အ့ၣ်လိာ်ဆိးက့ၢ်လိာ်သးဒီးထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်ဒုး တၢ်ယၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်ဖဲဖိကဟၣ်, တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဆူဝုၢ်ပတီၢ်, ဒီးတၢ်ကီၢ်တဲလၢပိာ်ထွဲထီၣ် အခံတဖၣ်ဘၣ်တၢ်သမံသမိးအိၣ်, ယုၣ်ဒီးအမဲရကအတၢ်ဟဲဖျိထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်တၢ်စိတၢ်ကမိၤ, ဟီၣ်ခိၣ်တၢ်ဒုး ခံဘျီတဖၣ်ဖဲ ၂၀ ယၢဖျိၣ်, ဒီးထံလီၢ်ကီၢ်ပူၤတၢ်ဒုးတၢ်ယၢန့ၣ်လီၤ. ကွီဖိတဖၣ်ကွၢ်ယုသ့ၣ်ညါတၢ်မၤလဲၤထီၣ် ကီၢ်စံၣ်ပဒိၣ်, တၢ်စူဆူၣ်ခိၣ်တကးသန့အတၢ်လီၤပျဲ, ဒီးအမဲရကကီၢ်အလီၢ်လၢမၤဒုးဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီး ဘၣ်ဒီးတၢ်မၤဘျးစလိာ်သးဒီးဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်စံၣ်တၢ်ဒီးစဲးဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်ဖဲလံာ်တၢ်မၤလိအံၤအ ဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်ဂ့ၢ်ဝိမၤလိပိညါ

၉-၁၂

ကွီဖိတဖၣ်ဟံးန့ၣ်ကီၢ်စံၣ်တၢ်ဒီးစဲးတဖၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီး ဘၣ်တၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးလံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤဒီးကီၢ်အမဲရက တၢ်စံၣ်စိတၢ်စိးဒီးပဒိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးကဖျိထီၣ်, ကွီဖိ တဖၣ်ကဘၣ်ဖျိတၢ်ဒီးစဲးခံဘၣ်လၢ, မ့တမ့ၢ်ဖျိတၢ်ဒီး စဲး၁ ဘၣ်ဒီးမၤဝဲတၢ်လိာ်တဖၣ်လၢ CDOS တၢ်ဖျိ ထီၣ်ကွီတၢ်အုၣ်ကီၤသးအတီၤပတီၢ်, မ့တမ့ၢ်ဖျိတၢ်ဒီး စဲး ၁ ဘၣ်ဒီးတၢ်မၤလိအကျိၤအကျဲအကအတၢ်မၤကွၢ် ဘၣ်တၢ်တုၢ်လိာ်အိၣ်ခိၣ်ဖျိန့ၣ်ယုၤဒီးကီၢ်စံၣ်ကုၣ်သ့ၣ်က့ၢ် န့ၣ်လီၤ.

ကွီဖိတဖၣ်လၢ ၉ ဒီး ၁၀ တီၤတဖၣ်စ့ၢ်ကိးဟံးန့ၣ်ကီၢ် ရုၣ်တၢ်ဟံးပနီၣ်အတၢ်သမံသမိးတဖၣ်ဒ်သိးကထီၣ်အ ဝဲသ့ၣ်အတၢ်နၢ်ဟံၤလၢတၢ်မၤလိမိၢ်ပျဲန့ၣ်လီၤ.

ကွီဖိတဖၣ်လၢသးအိၣ်ဒီးန့ၣ်ကီၢ်စံၣ်တၢ်ဒီးစဲးဖျိလံာ် အုၣ်သးယုၣ်ဒီးတၢ်တလၢကွၢ်တၢ်ဟံးပနီၣ်ကဘၣ်ဖျိကီၢ် စံၣ်တၢ်ဒီးစဲးယိးဘၣ်လၢအမဲကဘၣ်မ့ၢ် ၆၅ ဒီးအဖိ ခိၣ်-တၢ်ခံခါအကျိၤကဘၣ်မ့ၢ်လံာ်ဂ့ၢ်ဝိမၤလိပိညါအတၢ် ဒီးစဲးန့ၣ်လီၤ. လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၢ်, ကွီဖိကဘၣ်ယုထ အါထီၣ်ခံခြံးဒုးလၢကျိၢ်အါန့ၢ်အဲကလံးကျိၢ် (LOTE) ဒီးလီၢ်ကဝိၤဒုၣ်ဝဲဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သမံသမိး B LOTE အတၢ်ဒီးစဲးမ့တမ့ၢ်ယံာ်ယုန့ၣ်လၢအုၣ်သ့မ့တမ့ၢ် သးသမ့တမ့ၢ်တၢ်မၤဒီးစဲးဖိကဟၣ်ကုၣ်သ့(CTE) လၢ အပိာ်ထွဲလိာ်သးန့ၣ်လီၤ.

ကွီအပူၤဟ့ၣ်ကုၣ်တၢ်တဖၣ်ဟ့ၣ်လီၤအါထီၣ်တၢ်ဟံးဖျိ ထီၣ်လၢအပၣ်ယုၣ်တၢ်ယုထတဖၣ်လၢကွီဖိဆိတလဲကွီ တၢ်မၤလိအကျိၤအကျဲအက, မ့တမ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်လၢကပိၤ အလီၢ်အလၢတဖၣ်သ့န့ၣ်လီၤ.



ဝဲၤအးလၢတၢ်သိၣ်လိန့ၣ်လိ ဘၢဖလိၣ်ပဒိၣ်ကွီတဖၣ်

လံာ်ဂ့ၢ်ဒီမမလဒီပိညါ

၉-၁၂



တၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်ဆုမိၢ်ပၢ်တဖၣ်အဂီၢ်

လဲၤဟးဆုပလီၢ်ကဝီၤပုၤဘၣ်ယးတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤအတၢ်ထုးန့ၢ်ပုၤသးလီၢ်တဖၣ်ဒ်သိးကသ့ၣ်ထီၣ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢ်ဒီးတၢ်ထံၣ်အတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.

မလီၤဆိပၢ်ပနီၣ်တၢ်လီၢ်လၢကမၤဟံၣ်တၢ်မၤန့ၣ်တက့ၢ်. က့ၢ်ဖိတဖၣ်ကြးမၤက့ၢ်တၢ်မၤကိးန့ၢ်. ဖဲအဝဲသ့ၣ်က့ၢ်တၢ်မၤန့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်ဘၣ်သနါက့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. က့ၢ်ဖိတဖၣ်က့ၢ်ကဒါက့ၢ်တၢ်က့ၢ်နီၣ်လၢဘၣ်တၢ်က့ၢ်နီၣ်အိၣ်ဖဲက့ၢ်အဆၢကတီၢ်မ့တဖၣ်မးလံာ်ပုၤဖးထီၣ်မ့တဖၣ်မ့ၢ်က့ၢ်အလံာ်ဖးသ့န့ၣ်လီၤ.

က့ၢ်ဖိတဖၣ်ထံၣ်လိာ်သံက့ၢ်ပုၤတတမ့တဖၣ်ဟံၣ်ဖိယိဖိအကရုဖိတဖၣ်ဘၣ်ထွဲမ့တဖၣ်လၢဘၢဖလိာ်အတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤဒ်သိးကမၤအိၣ်မ့အိၣ်ဂဲၤတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ဒီးတၢ်စံၣ်ယဲၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်အိၣ်ရဲၣ်လီၤက့ၢ်လီၤသးမ့ၢ်တၢ်မၤန့ၢ်အခိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်စရိလၢတၢ်ဆိကမိၣ်အကါဒိၣ်, ပုၤကညီအရူဒိၣ်, ဒီးတၢ်ကိး, မ့တဖၣ်မၤန့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်အပနီၣ်ဟံၣ်ဖိထီၣ်မ့အကါဒိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

မလီၤလံာ်တၢ်က့ၢ်ဖိတဖၣ်အိၣ်ဒီးအကျိအကျဲလၢကမၤနီၣ်မၤယါမ့ၢ်န့ၢ်မ့ၢ်သီလၢကဘၣ်မၤဝဲက့ၢ်အတၢ်မၤတဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်. မၤစၢက့ၢ်ဖိတဖၣ်မၤနီၣ်မၤယါမ့ၢ်န့ၢ်မ့ၢ်သီလၢကဘၣ်တိၣ်ထီၣ်တၢ်ဖဲတၢ်မၤတက့ၢ်စုၣ်စုၣ်(အဒိ. ပုၤက့ၢ်လံာ်စိၤလဲၤစိၤစရိ. တၢ်ယုသ့ၣ်ညါမလိ, တၢ်က့ၢ်ပတြိာ်, တၢ်က့ၢ်ကဒါက့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်).

က့ၢ်ဖိတဖၣ်သ့တၢ်ဂီၤအတၢ်ရိဖိၣ်ဒ်သိးကထီၣ်သတြိာ်ဘၣ်ယးတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်လီၢ်လီၤဆိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

က့ၢ်ဖိတဖၣ်ကြးသုကဘျဲးမၤခဲ-မ့တဖၣ်သး-ကဆူးတၢ်က့ၢ်နီၣ်က့ၢ်ယါတၢ်မၤအကျဲဒ်သိးကမၤန့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အကါဒိၣ်လၢတၢ်ပုၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤသကိးတၢ်လၢလံာ်ကီၢ်ပဒိၣ် (လံာ်တၢ်မလိ ၁/၂ ခြံး)

က့ၢ်ဖိတဖၣ်ကမၤဘျဲးစဲလၢထံၣ်ဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ်အကျိအကျဲခိဖျိတၢ်ယုမၤန့ၢ်တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢ်ဒီးတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်အလိာ်တဖၣ်လၢထံၣ်ကီၢ်ဖိလၢအပူၤအဂဲၤန့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိက့ၢ်ယုသ့ၣ်ညါတၢ်ဖဲတၢ်မၤအတက့ၢ်လၢတၢ်မၤသကိးတၢ်ဒီးထံၣ်ကီၢ်ဖိအတၢ်ခဲးတၢ်ယာ်အဂီၢ်ဒီးမ့ၢ်တဖၣ်လၢဘၣ်ယးဒိၣ်မိၣ်ခြံၣ်စံၣ်တၢ်ဘျဲးသဲးခိၣ်သ့ၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်ပဲာ်ထံနီၤဖးလီၢ်ကဝီၤပုၤအက့ၢ်အဂီၤတဖၣ်, ကီၢ်စံၣ်ဒီးထံၣ်ကီၢ်ပုၤအပဒိၣ်ဒီးပာ်လီၤတၢ်ဘျဲးလၢအခိၣ်ဆိတၢ်မၤဂုၤထီၣ်ကမ့ၢ်အတၢ်သးစဲဒီးတၢ်အိၣ်မ့ၢ်ဆိးပၤကလုာ်ကလုာ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. စုတၢ်မၤအတၢ်မလိတၢ်လဲၤခိဖျိတဖၣ်မၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်က့ၢ်ဖိအတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ပၢ်လၢကီၢ်ပဒိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဖၣ်အံးပၣ်ယုာ်ပျီပုၤတၢ်ဟးဖုၣ်, မၤစၢအပုၤတတ, ထီၣ်ကမ့ၢ်အတၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဒီးက့ၢ်အတၢ်မၤတဖၣ်လၢဟံးထီၣ်က့ၢ်က့ၢ်ဖိတဖၣ်လၢတၢ်ပုၤဒီးဆုပုၤတတအကျိန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤသကိးတၢ်လၢလံာ်ကီၢ်ပဒိၣ်ပုၤမ့ၢ်တၢ်အခိၣ်ဆိးဆုတၢ်မၤန့ၢ်လၢအမဲၤရကၢဒိၣ်မိၣ်ခြံၣ်စံၣ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ကျိဖဲၤက့ၢ်က့ၢ်သ့ (လံာ်တၢ်မလိ ၁/၂ ခြံး)

က့ၢ်ဖိတဖၣ်သမံသမိးကီၢ်အမဲၤရကၢတၢ်သိၣ်တၢ်သိမိၢ်ပုၤလၢမ့ၢ်ကျိဖဲၤက့ၢ်က့ၢ်ဆိတၢ်ပုၤသဘျဲးလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်အဂ့ၢ်အကျိန့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်သမံသမိးအဝဲသ့ၣ်အကၢစၢမုၤဒါတၢ်မၤလၢရဲၣ်သဲကတီၢ်နီၢ်ကၢစၢ်က့ၢ်ဖိစိစိန့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်ပဲာ်ထံနီၤဖးမုၤဒါလၢတၢ်ဆၢဟ့ၣ်ဒီးတၢ်ယါန့ၢ်လၢအဆၢတဲာ်တၢ်အလုၢ်အပူၤဖျါလၢတၢ်ဖိတၢ်လဲၤဒီးတၢ်ဆိတၢ်ပုၤတၢ်မၤကဲထီၣ်လီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်တၢ်မလိဆိတလဲသးဆုပုၤမၤတၢ်ဖိအဂီၢ်အဘါဒီးမ့ၢ်ကျိဖဲၤက့ၢ်က့ၢ်တၢ်မၤကၢစၢ်အမုၤအဒါလၢပမ့ၢ်ကျိဖဲၤက့ၢ်က့ၢ်ပုၤ, ဒီးတၢ်ကဲထီၣ်သးလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်စုၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်က့ၢ်ယုသ့ၣ်ညါတၢ်ကိတၢ်ခဲလၢကီၢ်အမဲၤရကၢတၢ်ဆိတၢ်ပုၤသဘျဲးဘၣ်က့ၢ်ဆၢမဲၤလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်အခိၣ်အယါဒီးခဲးယာ်လၢဒုးအိၣ်ထီၣ်သ့န့ၣ်တၢ်ကလုာ်ကလုာ်အိၣ်လၢကီၢ်ပဒိၣ်တဖၣ်လၢကဟံၣ်ဖိထီၣ်တၢ်ကိတၢ်ခဲတဖၣ်အံးန့ၣ်လီၤ.

AP သးဂ့ၢ်ဝီပိညါ (လံာ်တၢ်မလိ ၁ ခြံး)

AP သးဂ့ၢ်ဝီပိညါမ့ၢ်ခိလုာ်-ပတီၢ်လံာ်တၢ်မလိလၢဘၣ်တၢ်ပညိၣ်ဝဲဆုတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါက့ၢ်ဖိတဖၣ်ဆုတၢ်အကျိအကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးဒီးစံအုၣ်တၢ်မလိလၢတၢ်သကဲးပဝဲဒီးသးဂ့ၢ်ဝီအကျိအကျဲလၢပုၤကညီဒီးဆၢဖိကီၢ်ဖိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်ကဟံၣ်ဖိထီၣ်သးဆုတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီဘၣ်ထွဲသးဂ့ၢ်ဝီပိညါ, တၢ်သိၣ်တၢ်သိ, ဒီးတၢ်လီၤတၢ်လီၤဆိဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်အဒုအဖိအကါဒိၣ်တခါစုၣ်စုၣ်လၢသးဂ့ၢ်ဝီပိညါအပူၤန့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်မလိဘၣ်ထွဲတၢ်သကဲးပဝဲဒီးအကျိအကျဲဘၣ်တၢ်သ့အိၣ်ဖဲဖျါပုၤယုသ့ၣ်ညါမလိသးဂ့ၢ်ဝီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်မလိလီၢ်တဖၣ်လၢက့ၢ်သ့အထီထီၣ်ဟ့ၣ်လီၤခိလုာ်အခြံးဆုက့ၢ်ဖိတဖၣ်လၢဒီးန့ၢ်ဖျိထီၣ်အမးလၢ AP အတၢ်ဒီးစဲးလၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်ဖဲလံာ်တၢ်မလိအံးအကတၢ်အခါန့ၣ်လီၤ.

AP ကီၢ်အမဲၤရကၢတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤ (လံာ်တၢ်မလိ ၁ ခြံး)

AP အမဲၤရကၢတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤမ့ၢ်တၢ်တုၤသိးထံသိးလၢတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါဆိ-ပတီၢ်လံာ်ခိလုာ်တၢ်မလိန့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်ယိထံသ့ၣ်ညါမုးအဒိၣ်အမ့ၢ်တဖၣ်, ပုၤတကၤစုၣ်စုၣ်, တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်, ဒီးတၢ်မၤအကျိအကျဲတဖၣ်လၢတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤန့ၣ်တက့ၢ်စးထီၣ် ၁၄၉၁ ယုာ်ယုာ်တုၤခါခဲအံးန့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဒီးသ့တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်, တၢ်ဂဲၤလိ, ဒီးတၢ်မၤအကျဲဘၣ်တၢ်သ့အိၣ်ဖဲဖျါပုၤက့ၢ်တၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤတဖၣ်-:ပဲာ်ထံနီၤဖးဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်အကါဒိၣ်ကတၢ်ဒီးအရူတဒိၣ်အါ-;ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဘၣ်ယးတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤတၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်-;မၤတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤအတၢ်ထီၣ်သတြိာ်-;ဒီးသ့တၢ်ပဲာ်ထံနီၤဖးအတၢ်ဆိကမိၣ်ဘၣ်ထွဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအတၢ်အိၣ်သးအဂ့ၢ်, အဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်မၤသး, ဒီးတၢ်ဆဲးကဲထီၣ်သးဒီးတၢ်ဆိတလဲလၢတကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်က့ၢ်ယုသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤတဖၣ်ဒ်သိးကဆဲးကျိတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်လီၢ်လီၤဆိ-:ထံဖိကီၢ်ဖိတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်-; တၢ်သုးလီၢ်သုးကျဲဒီးလီၢ်အိၣ်လီၢ်ဆိး-; ထံရူၢ်ကီၢ်သးဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိ-; တၢ်ဖဲးတၢ်မ, တၢ်လဲလိာ်, ဒီးစဲးဖိကဟၣ်ပိညါ-; အမဲၤရကၢလၢဟီၣ်ခိၣ်ချာ-; လံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤဒီးခိၣ်ယၢန့ၣ်ဆၢ-; တၢ်ဆဲးတၢ်လၢဒီးတၢ်ကရၢကရိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၤ. တၢ်မလိလီၢ်တဖၣ်လၢက့ၢ်သ့အထီထီၣ်ဟ့ၣ်လီၤခိလုာ်အခြံးဆုက့ၢ်ဖိတဖၣ်လၢဒီးန့ၢ်ဖျိထီၣ်အမးလၢ AP အတၢ်ဒီးစဲးလၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်ဖဲလံာ်တၢ်မလိအံးအကတၢ်အခါန့ၣ်လီၤ.

AP ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်တၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤ (လံာ်တၢ်မလိ ၁ ခြံး)

AP ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘၣ်တၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤမ့ၢ်တၢ်တုၤသိးထံသိးလၢတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါဆိ-ပတီၢ်လံာ်ခိလုာ်တၢ်မလိန့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်ယိထံသ့ၣ်ညါမုးအဒိၣ်အမ့ၢ်တဖၣ်, ပုၤတကၤစုၣ်စုၣ်, တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်, ဒီးတၢ်မၤအကျိအကျဲတဖၣ်လၢတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤယုကတီၢ်စးထီၣ်တချုးခရိၣ်အိၣ်ဖျါ ၈၀၀၀ နံၣ်ယုာ်ယုာ်တုၤခါခဲအံးန့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဒီးသ့တၢ်သ့တၢ်ဘၣ်, တၢ်ဂဲၤလိ, ဒီးတၢ်မၤအကျဲဘၣ်တၢ်သ့အိၣ်ဖဲဖျါပုၤက့ၢ်တၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤတဖၣ်-:ပဲာ်ထံနီၤဖးဂံၢ်ခိၣ်ထံးတၢ်အကါဒိၣ်ကတၢ်ဒီးအရူတဒိၣ်အါ-;ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဘၣ်ယးတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤတၢ်ဂ့ၢ်လိာ်ဘျီလိာ်-;မၤတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤအတၢ်ထီၣ်သတြိာ်-;ဒီးသ့တၢ်ပဲာ်ထံနီၤဖးအတၢ်ဆိကမိၣ်ဘၣ်ထွဲတၢ်ကဲထီၣ်သးအတၢ်အိၣ်သးအဂ့ၢ်, အဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်မၤသး, ဒီးတၢ်ဆဲးကဲထီၣ်သးဒီးတၢ်ဆိတလဲလၢတကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. က့ၢ်ဖိတဖၣ်က့ၢ်ယုသ့ၣ်ညါတၢ်ဂ့ၢ်မိၢ်ပုၤတဖၣ်ဒ်သိးကဆဲးကျိတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤအတၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ်တဖၣ်လၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်လီၢ်လီၤဆိ-:ထံဖိကီၢ်ဖိတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်-; တၢ်သုးလီၢ်သုးကျဲဒီးလီၢ်အိၣ်လီၢ်ဆိး-; ထံရူၢ်ကီၢ်သးဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိ-; တၢ်ဖဲးတၢ်မ, တၢ်လဲလိာ်, ဒီးစဲးဖိကဟၣ်ပိညါ-; အမဲၤရကၢလၢဟီၣ်ခိၣ်ချာ-; လံာ်ဟီၣ်ခိၣ်ဂီၤဒီးခိၣ်ယၢန့ၣ်ဆၢ-; တၢ်ဆဲးတၢ်လၢဒီးတၢ်ကရၢကရိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၤ. တၢ်မလိလီၢ်တဖၣ်လၢက့ၢ်သ့အထီထီၣ်ဟ့ၣ်လီၤခိလုာ်အခြံးဆုက့ၢ်ဖိတဖၣ်လၢဒီးန့ၢ်ဖျိထီၣ်အမးလၢ AP အတၢ်ဒီးစဲးလၢဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအိၣ်ဖဲလံာ်တၢ်မလိအံးအကတၢ်အခါန့ၣ်လီၤ.